
 

THREE-DIMENSIONAL VISUALIZATION OF 

CANCEROUS TUMORS USING MAGNETIC RESONANCE 
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 التصوير ثلاثي الأبعاد للأورام السرطانية باس تخدام التصوير بالرنين المغناطيسي
Abstract: Three-dimensional (3D) visualization using magnetic resonance imaging (MRI) enhances the 

assessment and management of cancerous tumors by providing detailed spatial representations. This approach 

improves surgical planning, treatment monitoring, and patient education, ultimately leading to better outcomes. 
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Introduction المقدمة  
Three-dimensional (3D) visualization of cancerous tumors using magnetic resonance 

imaging (MRI) has transformed the landscape of oncology. This innovative approach enhances 

tumor assessment, surgical planning, and treatment monitoring by providing detailed spatial 

representations. Integrating advanced imaging techniques with histopathological data allows 

for more accurate tumor characterization. As a result, 3D visualization plays a crucial role in 

improving patient outcomes and personalizing cancer treatment strategies. 

لقددددددددلتصوددددددددللأتعلد ددددددددلسرتانادددددددداتعالتددددددددرنتلدددددددد   ع تعل ددددددددر ر   تلر ددددددددد لع تعلد ددددددددلسرتلددددددددرلر   ت

ددددد ت ددددد عتعلدددددن  تMRIعلمغنر   دددددات  علمبدكدددددرت ق دددددد جتعا  ع  ت(ت قلددددد ت لي ددددد تمدددددات. دددددر تيلدددددجتعا  ع  تس    

 علد طددددد رتعل رعودددددا ت .رعمبددددد تعلتدددددنتت.ددددد تفدددددن ت دددددلم رت م ددددد ن ت.كر  ددددد ت.  دددددل  تسدددددد  تن.ددددد ت قن دددددر ت

علد دددددلسرتعلمدقل.ددددد ت.ددددديتعلب ر دددددر تعلن ددددد    تعلمراددددد  ت  لسدددددللعتص  دددددرتنمددددد تلددددد   ع  ت  د  ددددد لتلددددد ل  تسلتددددد ت

رتمددددددات   دددددد  ت دددددددر  تعلمرادددددد ت عتور ددددددمل     دددددد اتع دددددددرع    ر تيددددددنتتعلد ددددددلسرتانادددددداتعالتددددددرنتن  ل

 عل ر رن 

Results and discussion النتائج والمناقشة 
The integration of three-dimensional (3D) visualization techniques with magnetic 

resonance imaging (MRI) has significantly advanced the understanding and management of 

cancerous tumors. This approach enhances the visualization of tumor morphology, aiding in 

surgical planning and treatment evaluation. 

3D Modeling Techniques 

1. Image Fusion: The combination of MRI data with histopathological findings allows 

for a comprehensive 3D model that accurately represents tumor boundaries and characteristics. 

This method utilizes software such as 3D Slicer and Fusion 360 to create detailed models from 

both imaging and histological data, facilitating better interdisciplinary communication among 

healthcare providers [1]. 

2. Histopathological Integration: By incorporating histopathological tumor borders into 

the 3D models, clinicians can visualize the tumor in relation to surrounding tissues. This 

integration is crucial for understanding tumor margins and planning surgical interventions, 

particularly in complex cases such as oral squamous cell carcinoma (OSCC) [1]. 

3. Diffusion Imaging: The use of diffusion-weighted MRI sequences enhances the 

differentiation between malignant and benign tissues. This technique improves the accuracy of 

tumor segmentation, which is essential for creating reliable 3D models [1]. 

Clinical Applications 

1. Surgical Planning: The 3D visualization of tumors allows surgeons to better assess 

tumor size, location, and relationship to critical anatomical structures. This information is vital 

for planning minimally invasive surgical approaches and improving surgical outcomes [1]. 

2. Treatment Monitoring: 3D models can be used to evaluate tumor response to 

therapies over time. By comparing pre- and post-treatment models, clinicians can assess 

changes in tumor volume and morphology, which are important indicators of treatment 

efficacy[2]. 

3. Patient Education: Visualizing tumors in 3D can enhance patient understanding of 

their condition and treatment options. This can lead to improved patient engagement and 

satisfaction with the treatment process [2]. 

(تإلدددد تMRI(ت.دددديتعلد ددددلسرتلددددرلر   تعلمغنر   ددددات 3Dصنىتن.دددد ت قن ددددر تعلد ددددلسرتانادددداتعالتددددرنت 

.ل ملللج دددرتعلدددل   ت.مدددرتت طدددل ت ب دددرتمددداتم دددجتعا  ع تعل دددر ر   ت إنع   دددر تس    ددد ت ددد عتعلدددن  ت.ددد ت  دددل 

 س  ريلتماتعلد ط رتعل رعوات  ق  جتعلتنت 

 تقنيات النمذجة ثلاثية الأبعاد

:تسدددد  تن.ددد تل ر دددر تعلد دددلسرتلدددرلر   تعلمغنر   دددات.ددديتعلنددددر  تعلن ددد    تعلمراددد  تدمجججج الصجججور  1

تس م دددتللمدد توددل نتعلددل  ت ف ر  ددي ت  ددد ل ت دد  تعلطرسقدد ت ددرتانادداتعالتددرنتيددر.نل  3Dلددرع. ت. دددت ملذجل

Slicerت Fusion 360لإ شدددرمت مدددرذتت.  دددل ت.ددد ت ددددت.ددد تل ر دددر تعلد دددلسرت علب ر دددر تعلن ددد     ت.مدددرتت

قل.اتعلريرس تعل    ت]  [ 1س   دتعلدلعصدتل  تعلد   ر تعلم دل  تل  ت. 

.دددد تفددددن تن.دددد توددددل نتعلددددل  تعلن دددد  اتعلمرادددداتمدددداتعلنمددددرذتتتالتكامججججن النسججججيجي المر ججججي   2

مكدد تل  بددرمت  ددل تعلددل  ت ينمددديتلرا  دد  تعلم  طدد تلددي تس تددلت دد عتعلدكر.دددتلددرل تعا م دد تانا دد تعالتددرن تس ت

ل  دددجت دددلع.متعلدددل  ت   طددد رتعلددددلفن تعل رعو ددد  ت فرصددد لتمددداتعل دددر  تعلمتقدددل ت. ددددت دددر رنتعل نسدددرت

 [ 1]ت(OSCC)عل ري   تعل مليت

ددددد تع دددددد لع ت  ل دددددن تعلد دددددلسرتلدددددرلر   تتالتصجججججوير الانتشجججججاري   3 علمغنر   ددددداتعلمل   ددددد تس    

تص ر دددات لر  دشدددر تعلدم  ددداتلددد  تعا  ددد  تعل ب  ددد ت عل م دددل  ت     ددد ت ددد  تعلدقن ددد تنمددد ت ق ددد جتعلدددل   ت  دددلتص.دددر 

 [ 1لإ شرمت مرذتتانا  تعالترنت.لالم ت]

 التطبيقات السريرية

س دددد  تعلد دددلسرتاناددداتعالتدددرنتلددد   ع تلل دددرعو  ت ق ددد جتو دددجتعلدددل  ت .لمتددديتتالتخطجججيل الجراحجججي   1

 ينمددددديتلرل  ر دددددتعلدشددددرس   تعل رجدددد تلشددددكدتصماددددد ت  تددددلت دددد  تعلمتلل.ددددر تو لسدددد تلد طدددد رتعا ددددرل  ت

ت      تعلندر  تعل رعو  ت]  [ 1عل رعو  تعامدت لغنل

نتلدق ددد جتع دددد رل تعلدددل  تللتنجدددر تلمدددر  تس مكددد تع دددد لع تعلنمدددرذتتانا ددد تعالتدددرتمراقبجججة العجججلا    2

عللمدد  ت.دد تفددن ت.قر  دد ت مددرذتت.ددرتمبدددتعلتددنتت .ددرتلتددل  تس مكدد تل  بددرمت ق دد جتعلدغ ددرع تمدداتو ددجتعلددل  ت

 [ 2 يكلي ت  ات.ؤيرع ت. م تل ترل  تعلتنتت]

س مكددددد تصنتس تدددددا ت  دددددلسرتعا  ع تاناددددداتعالتدددددرنتم دددددجتعلمدددددرس تل رلدددددديتتتثقيجججججف المجججججري     3

ع تعلتددددنتتعلمدرودددد  تس مكدددد تصنتسددددؤنيتذلدددد تإلدددد ت   دددد  ت.شددددر   تعلمددددرس ت  اددددر تيدددد تيمل دددد ت ف ددددر 

 [ 2علتنت]

 

 

 

    

 Image sample AI-assisted Segmentation Tool for Brain Tumor MR Image Analysis: Tumor segmentation results of the TumorPrism3D: a The 

user starts drawing a contour inside the tumor, and the segmented area automatically expands. b Intermediate segmentation closer to the initial 

image. c Intermediate segmentation closer to the final image. d Final result [3] 

 

يبدأ المس تخدم برسم محيط داخل الورم، وتتوسع المنطقة المجزأة تلقائياً.  -أ :TumorPrism3D بمساعدة الذكاء الاصطناعي لتحليل صور الرنين المغناطيسي لأورام الدماغ: نتائج تجزئة الورم باس تخدامعينة صورة لأداة تجزئة  

 [3] النتيجة النهائية -النهائية. دتجزئة متوسطة أقرب إلى الصورة  -تجزئة متوسطة أقرب إلى الصورة الأولية. ج -ب

 

Despite the advantages of 3D visualization, several challenges remain. The complexity of 

accurately modeling soft tissue tumors, which can deform during resection, poses significant 

difficulties. Additionally, the integration of various imaging modalities and histopathological 

data requires advanced software and expertise [1]. 

Future research should focus on refining these modeling techniques and exploring the 

potential of real-time 3D visualization during surgical procedures. The development of user-

friendly software tools that can be easily integrated into clinical workflows will also be essential 

for widespread adoption [3]. 

يلدددد تعلددددرغجت.دددد ت.اعسددددرتعلد ددددلسرتانادددداتعالتددددرن ت ت دددداع ت نددددر ت  ددددلسر تيلسددددل  تمدتق ددددلتعلنم جدددد ت

عللم قددد تا  ع تعا  ددد  تعلرفدددل  تعلدددداتمدددلت دشدددل تصاندددرمتع  دي دددر  تس شدددكدتصدددتللر ت ب دددر  تإادددرم لتإلددد ت

 [ ت1. ت]ذل  تسدطل تن. ت. دلفت  ر دتعلد لسرت علب ر ر تعلن     تعلمرا  تلرع. ت فبرع ت.دقل

سنبغددددداتصنت  ر ددددداتعال دددددرلأتعلم ددددددقبل  تيلددددد ت   ددددد  ت قن دددددر تعلنم جددددد ت ددددد  ت ع دكشدددددر تإ.كر دددددر ت

علد ددددلسرتانادددداتعالتددددرنتعع دددداتصانددددرمتعلتمل ددددر تعل رعو دددد  ت مددددرت دددد كلنت طددددلسرتصن ع تلر.  دددد ت دددد ل ت

عتاددددر  سلرت يدمرن ددددرتيلدددد ت  طددددر تع  ددددد لع  تسمكدددد تن.  ددددرتل دددد لل تمددددات دددد رتعلتمدددددتعل ددددرسري تص.ددددرل

ت[ 3 ع ي]

Conclusion  الخاتمة 
The application of 3D visualization techniques in conjunction with MRI represents a 

significant advancement in the management of cancerous tumors. By enhancing the 

understanding of tumor characteristics and improving surgical planning, these technologies 

have the potential to improve patient outcomes and facilitate more personalized treatment 

approaches. 

رت س م دددددت طب دددد ت قن ددددر تعلد ددددلسرتانادددداتعالتددددرنتلددددرلداع. ت.دددديتعلد ددددلسرتلددددرلر   تعلمغنر   ددددات قددددل.ل

دددددرتمددددداتإنع  تعا  ع تعل دددددر  ر    تممددددد تفدددددن ت تاسددددداتم دددددجتف دددددر اتعلدددددل  ت    ددددد  تعلد طددددد رت.ل لظل

عل رعوددددا ت دمددددديت دددد  تعلدقن ددددر تلرلقددددل  تيلدددد ت   دددد  ت دددددر  تعلمرادددد ت   دددد  دتص ددددرل  تيددددنتتص  ددددرت

ر        ل
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